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.... أمي إلى
،، والحنان الحب أرضعتني التي
... أبي إلي

 ،، النبيلة القايم في غرس الذي
.. الكرام إخونتي إلى

 البديع وحلم الربيع ورود
 الرفيع وعزيز طريقاي شمونع

 الله عبد محمد أحمد / استاذي إلى
حمدي...

 ومجدها البلد فخر
 وعزها الشعونب وتاج

..  الزملء كل إلى
ًا لكم  البحث هذا أهدي جميع

 الباحث
                                                            

 لله والثناء الشكر أهل هون لمن بعد ومن قبل من الشكر

 السوندان جامعة لسرة الشكر كل  الشكر وعل.. جل

... والتكنونلونجيا للعلونم
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 أحمد / الدكتونر أستاذي إلى وأجزله أعظمه الشكر

 حمدي الله عبد محمد

 من مكنني مما وتقادير واهتمام  عونن من قدمه ما على

 هذا خلل من لتحقايقاها أصبون كنت التي غايتي بلونغ

... المتوناضع البحث

 الخرطونم ولية مياه هيئة لسرة  الشكر كل والشكر

 مي والستاذة/ خالد سهى الستاذة/ بالشكر وأخص

 ... الحصاء بقاسم ،  عمر

 ومن لتمام معي وقفونا الذين زملئيي كل إلى  والشكر

 ... الرأي أو بالمشونرة ساهم

 الباحث

الدراسة  مستخلص

 فففي الخرطونم ولية مياه بهيئة المياه مبيعات دراسة البحث هذا تناول

 الدراسففة متغيففر تمثففل حيففث م،2007 ديسمبر إلى م2002 يناير من الفترة

بالجنيه. للمياه الشهرية المبيعات في

 مففن نمونذج افضل إيجاد أهمها اهداف عدة لتحقايق الدراسة هذه بنيت

 معرفففة الي إضافة بالهيئة، المياه بمبيعات للتنبؤ يصلح جنكنز – بونكس نماذج

 لتقاليففل مقاترحات تقاديم ومحاولة الهيئة قبل من والقاصونر المياه شح موناضع

المياه. تونزيع شبكات وتآكل قدم بسبب المتسربة المياه نسبة

 اهمها: نبتائج عدة إلى  الدراسة وخلصت
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ية            ل.1 ول ياه م بهيئة ياه الم عات مبي نات بيا في صائية إح لة دل ذات فروق جد  تو

        ( يل (  تمث ظاهرة ال ثل تم شهرية ال المبيعات بيانات أن أي معنوي النموذج  الخرطوم

أمثل. 

بوكس    أفضل.2 نماذج من ياه      – نموذج م بهيئة ياه الم عات مبي يل لتمث صلح ي نز  جنك

ية          التكامل كة المتحر سطات المتو موذج ون لذاتي ا حدار الن نموذج هو الخرطوم  ولية

ARIMA (1.1.1( .

أهمها: توصيات بعدة الدراسة أوصت وقد

ًا الهيئة بذل.1  الصفالحة الميفاه وتفونفير بفالموناطنين الهتمفام مفن مزيفد

 وتنميففة تخطيففط مففن خففدمات مسففتونى أرقففى وتقاففديم لهففم للشففرب

 تكففونن قففد وبالتففالي الونليففة من الطرفية المناطق في خاصة عمرانية

. مبيعاتها زيادة إلى يؤدي مما مشتركيها زادت

 النتاجيففة محطاتهففا كفففاءة ورفففع وصيانتها المياه تونزيع شبكات تونسيع.2

. المياه من الونلية حاجة لسد

 . الدراسة هذه من وأوسع أشمل دراسات هنالك تكونن أن نقاترح.3

Abstract

This research takes up the study of the water sales of Khartoum 

State Water Corporation during the period, January 2002 to December 

2007 where it represents the study variable in the monthly water sales in 

Sudanese pound. 

This study was built to achive a number of objectives, the most 

important of which is to fined  the best model from Box- Jenkins Models 

that is fit for forecasting water sales in the corporation efficiency on the 

part of the cooperation and a trial to present proposals to reduce speed 

water ratio due to old age of water pipes and their corrosion. 

The study arrives at a number of results, the most important of which are 

as the following: 
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1. There  are  no  differences  with  statistical  significance  in  the  water 

sales data of Khartoum  state water corporation (significane model) 

i.e. the monthly sales data represent the phenomenon in the best way 

2. The best model of Box-Jenkins Models is fit to represent  water sales 

in Khartoum State Water Corporation is the model of auto regressive 

integrated moving average ARIMA (1.1.1) . 

The study presented a number of recommendation the most important of 

which are :

1. The corporation should pay more attention to the citizens , provide 

potable  water for them and provide the best services of planning , 

urban  development  specially  in  outskirts  of  the  state  and 

consequently the increase in its customers which leads   to increase 

in sales . 

2. Expansion of water distribution pipes nets and their maintenance 

and raising the efficiency of production  plants to satisfy the water 

needs of the state . 

3. More comprehensive studies than this  study should be prepared . 
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